

[Text]

Mr. Roberts: The cards that we hold will be getting a little bit better.

Mr. Hockin: That is right. That is why I think the interest of a country such as Canada, a small country with a great stake in the international payments mechanism, is really so great that it is all in our interest to try to get these decisions taken internationally because in the absence of an international decision-making process they tend to be taken by one or two countries on their own.

Mr. Roberts: Thank you very much.

The Chairman: Mr. Lambert.

Mr. Lambert (Edmonton-West): Yes, Mr. Chairman. To follow up on what Mr. Roberts said, I think I could put it simply: how do you get read out of the club?

I have looked at the articles to see what procedure would be followed to withdraw, shall we say, the privileges of a defaulting participant? Also, in the computation of the 85 per cent requirement, is the vote of a defaulting country included? In other words, does it participate, itself, in the decision as to whether it should be read out or not, or that some further conditions be imposed upon it because it has not been following, shall we say, the guidelines for the allocation of SDRs and what-have-you?

• 1620

Mr. Handfield-Jones: Mr. Chairman, in answer to Mr. Lambert's question, a country can withdraw from the Special Drawing Account whenever it wants to. It can be in default of certain obligations of the Special Drawing Account, and then certain restrictions are placed on its right to use the special drawing rights that it has. A member cannot be thrown out of the Special Drawing Account unless it is thrown out of the Fund, and for a member to be thrown out of the Fund is not really a very likely circumstance, of course. Members have withdrawn from the Fund in the past when they reached the conclusion that the obligations of membership were not obligations that they wished to continue to have. As long as a member is still a member of the Fund and has not withdrawn from the Special Drawing Account, it can still vote, and still is a member which can participate in the decision-making process. The sanctions all run in terms of restrictions on the use of the special drawing rights rather than on restrictions on other rights, including voting.

Mr. Lambert (Edmonton-West): In effect, then, if it were one of the major countries that was for some supposed reason completely

[Interpretation]

M. Roberts: Nous aurons de meilleures cartes en main, n'est-ce pas?

M. Hockin: Vous avez raison. C'est pourquoi je crois qu'un petit pays comme le Canada, qui a beaucoup en jeu dans le mécanisme des paiements internationaux, a intérêt à ce que les décisions soient prises au niveau international, car en l'absence d'un mécanisme international de prise de décision, les décisions sont prises par un ou deux pays de leur propre chef.

M. Roberts: Merci beaucoup.

Le président: M. Lambert.

M. Lambert (Edmonton-Ouest): Merci, monsieur le président. D'après ce que M. Roberts a dit, je demanderais simplement: «comment peut-on se retirer du club?» J'essaie de voir dans l'article quelle serait la procédure pour retirer les privilèges d'un participant en défaut. Et lorsqu'on calcule la majorité de 85 p. 100, est-ce qu'on compte la voix d'un pays en défaut? En d'autres termes, est-ce que ce pays participe à la décision visant à l'exclure ou à le contraindre à certaines mesures punitives s'il n'a pas suivi les directives données pour la répartition des droits de tirages spéciaux et ainsi de suite?

M. Handfield-Jones: Monsieur le président, en réponse à la question de M. Lambert, un pays peut se retirer du programme des droits de tirage spéciaux. Si un pays se soustrait à certaines obligations relatives à ces droits, on impose des restrictions sur le droit d'utilisation des droits de tirage spéciaux. On ne peut pas exclure un pays du programme du droit de tirages spéciaux, à moins que ce pays soit exclu du Fonds, ce qui est également peu vraisemblable. Certains pays se sont retirés dans le passé, lorsqu'ils sont venus à la conclusion que les obligations de la participation ne leur plaisaient plus. Mais aussi longtemps qu'un pays ne s'est pas retiré du Fonds ni du programme des droits de tirage spéciaux, il a toujours droit de vote.

M. Lambert (Edmonton-Ouest): En effet, donc, si c'était une des grandes puissances qui, pour une raison, se trouve en défaut, elle